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ÚVODNÍK 

V pátek začala kalamita. 
Lidé i šaliny se brodili bĜečkou rozbĜedlého snČhu a bylo jen otázkou času, kdy 
doprava v BrnČ zkolabuje. Kdyţ jsem došel na hlavní nádraţí, odjezdová hala 
byla plná nešĢastných lidí, kteĜí nevČdČli, jak se dostanou z práce domĤ. Vlaky 
na Tišnov byly zcela zrušeny, ostatní mČly hodinová zpoţdČní. Nakonec se mi 
ještČ podaĜilo odjet a v Telnici pĜesednout na autobus do DamboĜic. Další 
autobusy uţ nedojely nebo to objíţdČly pĜes Slavkov. Silnice na Hodonín byla 
uzavĜena a ti, kteĜí k nám jeli autem, museli pĜes Ţidlochovice. Večer vypnuli 
elektĜinu a pĜestal fungovat internet. Byli jsme odĜíznuti od svČta. Kdysi jsem 
si v takových dnech, které na jiţní MoravČ nastávají tak dvakrát za pČtiletku, 
s úlevou Ĝíkal: „Tak to vidíte, vy komunisti. Taky na vás došlo! Kde jste se 
svou technikou? Stačí, aby trochu nasnČţilo, a jste v koncích.“ V duchu jsem 
spĜádal plány, jak vezmeme kosy a vidle, pĤjdeme na národní výbor, 
svrhneme místní funkcionáĜe a nikdo se to nedozví. To jsem si, prosím, 
nevymyslel. To mi Ĝekl církevní tajemník, kdyţ jsem chtČl schválit text 
vánočního dopisu a nelíbil se mu jakýsi citát z bible. Pravil, ţe v bibli jsou 
nČkteré verše, ţe kdyby je vČĜící vzali váţnČ, museli by vzít lopaty a rýče a šli 
by svrhnout vládu. V podstatČ mČl pravdu, ale to jsem mu nemohl Ĝíci. 

Vnučka ten večer zĤstala u nás, protoţe rodiče nevČdČli, zda vĤbec 
dojedou domĤ. Manţelka odešla na biblickou a tak jsem mČl Aničku celý večer 

pro sebe. NejdĜív jsme hráli na schovávanou a pak si pĜála vyprávČt o 
modrém panáčkovi. Kaţdý dČdeček má svou oblíbenou pohádku, ale tahle 
musí být vţdycky nová. Modrý panáček je malá hadrová hračka, která myslí, 
mluví a pomáhá lidem. Toţ jsme si vykládali, jak modrý panáček lyţuje, padá 
do závČje a plave v lavinČ... Však to znáte. Nakonec povídám, ţe bychom to 
nČkdy mohli sepsat jako kníţku a Anička by k tomu mohla namalovat obrázky. 
Vnučka se toho hned chytla a Ĝíká: „DČdo, pojćme tu knihu psát.“ Musel jsem 

se bránit: „To není jen tak. To dá moc práce. Na to bych si musel vzít nejmíĖ 
týden dovolenou a místo psaní kázání vymýšlet pohádky o modrém 
panáčkovi.“ Anička se zarazila a Ĝekla: „Kdybys pĜestal psát kázaní, to by se 
asi Pánu Bohu nelíbilo.“ 

Teć jsem se zarazil zase já. „Myslím, ţe by se Pán BĤh nezlobil. On si ty 
pĜíbČhy o modrém panáčkovi také rád poslechne. Moţná se na nČ tČší stejnČ 
jako ty.“ A v duchu si Ĝíkám: „Moţná se mu líbí víc, neţ ta moje kázání.“ 

V noci pršelo a ráno je všechno obaleno ledem. Jdeme s Aničkou pČšky 
pĜes kopec do sousední vesnice, kde bydlí. Pro jistotu si beru lyţaĜskou hĤlku, 
abych nČkde nezapackal. Kaţdá vČtvička je jako ze skla. I to nejobyčejnČjší 
kĜoví a suchá tráva by mohly jít na výstavu. Jak málo stačí a co bylo všední, 
stane se krásným. Anička si chce ty nejhezčí vČtvičky vzít sebou, ale já ji 
utČšuji, ţe doma na zahradČ bude mít vČtvičky stejnČ krásné. V kuchyni ve 
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váze by jí stejnČ roztály. BoĜíme se ve snČhu a stoupáme známou cestou ke 
kĜíţi u silnice. Tam nás čeká táta a zbytek cesty vezme Aničku autem. Já 
pokračuji mezi vinohrady a nemohu se vynadívat na tu krásu. UdČlal jsem za 
to dopoledne asi čtyĜi sta fotek. Kaţdý camfour obalený ledem se stává 
umČleckým dílem. Jsem jediný, kdo ho vidí! Za pár hodin led roztaje a bude 

po všem.  
JiĜí Gruber 

 

BYLO 

DČtské vánoční slavnosti  
Brno I 

V Betlémském kostele jsme letos 
mČli moţnost vidČt vánoční hru 
"AndČlé" z pera ŠtČpána Brodského. 
Pokusil se v ní vánoční tématiku 
uchopit trochu jinak. Bourá v ní 
zdánlivý stereotyp stále se 
opakujících svátkĤ a slavností. 
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Brno II 

Vánoční slavnost, která probČhla 20. 12. 200ř v BlahoslavovČ domČ, nebyla v 
pravém smyslu vánoční hra, ale série pČti scének na motivy biblických textĤ o 
JeţíšovČ narození. Do poslední chvíle nebylo jasné, jak to všechno nakonec 
bude vypadat, protoţe scénky si nacvičovaly jednotlivé rodiny zvlášĢ... Ale 
experiment se vydaĜil. PĜispČlo k tomu nejen nasazení účinkujících, ale i hezké 
obrázky, které hru doprovázely. 
 

 

 

 

Husovice 

Čtvrtou adventní nedČli odpoledne se hrála v Husovicích hra Jana Tkadlečka 
O vlcích a ovečkách. 
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Vánoční hra v Židenicích  
Vánoce ve verších, pĜíbČhy o mocných a bezmocných, ponocných, stráţných i 
moudrých a také o narození Jeţíše. 
 

 



 
29 

Jedno adventní ohlédnutí 
My starší jsme vyrostli v dobČ, kdy nebyla zrovna velká dĤvČra v policii, i kdyţ 
mČla název Sbor národní bezpečnosti. VidČli jsme je sice postávat tĜeba o 
pĤlnoční u velkých mČstských kostelĤ, kde uvnitĜ provádČli nČkteĜí mladí 
všelijaké výtrţnosti. PĜed dvaceti lety byla dĤvČra v policii vĤbec nejmenší a 
pak se pĜece jen začalo nČco mČnit, moţná ani dvČ desítky let všechno 
nenapraví. 

Pozvánka a vstupenka nám oznamují datum 11. 12. 200ř a místo konání 
adventního koncertu v bazilice Nanebevstoupení Panny Marie na MendlovČ 
námČstí na starém BrnČ. Oznámení poĜadatelĤ nám zní podivnČ, ale pro 
mladší lidi, díky Bohu, uţ ne. A tedy poĜadatelé: Policie České republiky, 
ěeditelství MČstské policie a Sportovní klub policie Kometa Brno. Interpretem 
byla Hudba Hradní stráţe a Policie České republiky. 

Dali jsme s manţelkou pĜednost této akci pro zvané pĜed dalšími, které se 
na tento večer nabízely, a nelitovali jsme. Vstupným bylo mnoţství dárkĤ pod 
pĜipravený vánoční stromek v „chrámové pĜedsíni“ pro dČti v DomovČ svaté 
Markéty České charity na jiţní MoravČ a DČtského domova ve Stráţnici. Nikdo 
neskrblil, i kdyţ se nemohl nijak zviditelnit. 

NávštČvníky pozdravil opat zdejšího kláštera Evţen Martinec, který je 
11. opatem a 5. po Gregoru Johannu Mendelovi. Mimo jiné Ĝíkal, ţe 
augustiniánský kostel rádi zapĤjčili pro tento humanitární koncert. PĜipomnČl 
historii kláštera, jeho zakladatelku Elišku Rejčku, spjatost tohoto místa s 
hudebním skladatelem Pavlem KĜíţkovským a Leošem Janáčkem. Nevadí nám, 
ţe vidíme vedle sebe Ĝeholní odČv a vojenské a policejní uniformy. My jsme 
dĜíve vídali dĤstojníky v kostelích ve výcvikových prostorech na politickém 
školení muţstva. Také to uţ je za námi. 

Uniformovaných hudebníkĤ bylo nČkolik desítek (vČtšinou s ţesĢovými 
nástroji), včetnČ sólistĤ zpČvákĤ (soprán a bas) a sólistĤ orchestru.  

Program mČli sestaven od ménČ známých skladeb aţ po ty nejznámČjší, 
které slýcháme v pĜedvánoční a vánoční dobČ, doplĖují tak vánoční náladu. 
Vyslechli jsme skladby Georga Friedricha Händela, Johanna Sebastiana Bacha, 

Antonia Vivaldiho, Jana Jakuba Ryby aţ po „Ave verum corpus“ Wolfganga 
Amadea Mozarta. 

Krásu zaplnČného gotického chrámu, vedle podmanivé hudby, obdivovali 
mnozí, hlavnČ mladí, kteĜí pocházeli v naprosté vČtšinČ ze sekulárního 
prostĜedí. To se dalo poznat z jejich postojĤ a dotazĤ pĜed koncertem. 
Atmosféru doplnila a mile pĜekvapila poĜadatelská sluţba mladých policistek a 
policistĤ ve slušivých slavnostních uniformách. RozhodnČ se lišila tĜeba od 
uvadČček v divadlech. Oni kaţdého pĜivítali a pozdravili, rozdávali programy, 
byli pĜíjemní, ochotní a usmČvaví. 

I takto neobvykle jsme proţívali advent s tím vČdomím, ţe kdyţ jde o 
dobrou vČc, mohou si porozumČt všichni nesobečtí lidé – kĜesĢané i nevČĜící. 

JiĜí Novák 
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ZAUJALO NÁS 

Milost ve svČtových náboženstvích 

Úvod 

VČtšina kĜesĢanĤ se domnívá, a do jisté míry právem, ţe kĜesĢanské pojetí 
milosti je naprosto jedinečné. Učení o tom, ţe človČk si sám ve své bídČ 
nemĤţe pomoci, ţe je zakletý v hĜíchu a neschopný sebenápravy, ţe záchrana 
človČka je od začátku aţ do konce dílem Boţí milosti, kterou si nemĤţeme 
nikterak zaslouţit, ţe BĤh se sklání k človČku v Jeţíši Kristu a jenom díky 
nČmu človČka zachraĖuje, ospravedlĖuje a posvČcuje - toto učení najdeme 
v takto formulované podobČ skutečnČ jenom v kĜesĢanství. 

Otázkou ovšem zĤstává, jestli v ostatních náboţenských tradicích opravdu 
nenarazíme na nic ani vzdálenČ podobného. NČkteĜí kĜesĢané tvrdí, ţe 
kĜesĢanství je svČdectvím o milostivém pĜíklonu Boha k človČku, zatímco 
ostatní náboţenství pĜedstavují marné pokusy vyšplhat se do nebe po 
ţebĜíčku vlastních zásluh, vlastních náboţenských výkonĤ, sebezapĜení a tak 
dále. Toto pojetí je podle mého názoru pĜece jen ponČkud zjednodušující. 
V náboţenstvích svČta najdeme četné stopy vČdomí lidské nedostatečnosti a 
Boţí nezaslouţené, láskyplné, zdarma nabízené pĜíznČ, najdeme v nich (tu a 
tam) i poznání, ţe človČk si sám nepomĤţe, ţe je zakletý ve své hĜíšnosti a 
odkázaný na pomoc pĜicházející shĤry. Ba najdeme v nich zcela výslovnou 
tematizaci tohoto problému, tedy hloubky lidské porušenosti a z ní pramenící 
potĜeby nezaslouţené milosti. 
Hinduismus 

ZačnČme v Indii, v kolébce hinduismu a buddhismu. Uţ v roce 1ř30 napsal 
nČmecký teolog Rudolf Otto studii nazvanou Indická náboţenství milosti a 
kĜesĢanství. Otto si v této práci všímá pĜekvapivé podobnosti mezi 
kĜesĢanským učením o milosti a myšlenkami jednoho z nejvlivnČjších 
indických učencĤ Ramanudţi (1056-1137), který vykládá starší indickou 
tradici tak, ţe rozhodující dĤraz klade na osobní dĤvČryplný vztah vČĜícího 
k osobnímu boţstvu (Višnuovi), pĜičemţ dĤleţitým rozmČrem tohoto vztahu 
oddanosti (bhaktz) je vČdomí vlastní nedostatečnosti a dĤvČra v boţí 
zachraĖující milost (prasáda). Lidské nitro je podle Ramanudţi pĜíliš 
zatemnČno nevČdomostí a tČlesnými ţádostmi, človČk je proto odkázán na 
spásnou intervenci milujícího Boha. Náleţitou odpovČdí z lidské strany pak 
není hromadČní dobrých skutkĤ a snaha zaslouţit si spásu, ale oddanost a 
láska vĤči milujícímu Zachránci. Ramanudţovi ţáci toto učení ještČ upĜesnili a 

rozvedli; hovoĜili o opičí cestČ a kočičí cestČ. Opičí cesta počítá s aktivním 
podílem človČka na vlastní spáse - tak jako se opičí mládČ musí samo pevnČ 
drţet matky, kdyţ ho nese do bezpečí. Stoupenci kočičí cesty naopak trvají na 
tom, ţe človČk je ke své záchranČ "nesen" bez vlastního pĜičinČní - tak jako 

kočka nese své vlastní mládČ v zubech a ono samo se na pĜesunu do bezpečí 
nijak nepodílí. 

Pavel Hošek, KĜesĢanská revue 5/200ř, 1. část, vybral JiĜí Gruber 
 



 
31 

BIBLICKÉ ZAMYŠLENÍ 

Promluvil k nim jiné podobenství: „Království nebeské je podobno 
kvasu, jejž žena vzala a ukryla do tĜí mČĜic mouky, až všecko bylo 
prokvašeno.“ 

(Mt 13,33 – ŽilkĤv pĜeklad) 

 

Jeţíšova podobenství. Království nebeské se 
nČčemu podobá. S královstvím nebeským je 
to, jako kdyţ… Jsou tu podobnosti, o nichţ 
lze mluvit. PrávČ o tČch podobnostech chce 
Jeţíš mluvit. NevytváĜí ţádné jinotaje ani 
skrývačky. Jeţíšova podobenství jsou 
nápovČdy pro nás a kvĤli nám. NápovČdy o 
tom, co pĜichází a co mĤţeme sami nČjak 
poznat. Pocítit na své vlastní kĤţi. Ţít to. 
Tady a teć. 

 Království nebeské stále ještČ pĜichází. 
Na jednu stranu mĤţeme být zklamaní. JeštČ 
není úplnČ dobojováno. JeštČ není konec. 

Není to ale mnohem spíše nadČjné? – Stále tu ještČ je ten čas pĜicházení… 
stále tu ještČ je ta moţnost vstoupit a nechat se zmČnit. 

Myslím, ţe rozumím nejistotČ vČĜícího človČka. Ani náhodou nejsem 
dokonalý. PoĜád je toho ohromná spousta, co kazím. Stále dokola. PoĜád 
nČjak nedokáţu spoléhat se zcela a úplnČ. 

Nejsem zklamán z toho, ţe království nebeské stále ještČ pĜichází. Jsem 
vdČčný za to, ţe poĜád ještČ jsme v čase pĜicházení. Jsem za to rád. Nejen 
kvĤli sobČ. Znám ve svém okolí mnoho tČch, kterým ještČ nedošlo, ţe BĤh 
není nepĜítel. Ţe BĤh ani človČk nejsou jen „jednou vČcí mezi mnoha 
ostatními“, k níţ lze zaujmout lhostejný postoj. 

Na JeţíšovČ podobenství o kvasu jsem pochopil, ţe království nebeské není 
nic statického, nemČnného a dopĜedu určeného. Je to spíše proces, který se s 
námi a mezi námi dČje. Moţná trochu pomalu, ale rozhodnČ ne nedĤslednČ.  

Není to ani obrana. Zeć spadlá z nebe rozdČlující jedny od druhých. Je to 
spíš útok. Útok takové intenzity, ţe človČka občas napadne, zda takováhle 
intenzita a dravost nejsou za hranicí vkusu a únosnosti. - Kaţdý človČk. Celý 
svČt pod vládou nebeského království… 

Nebeské království ale pĜece neútočí proto, aby rozdČlovalo a rozkládalo. 
Útočí proto, aby sjednocovalo a spojovalo. V tomhle útoku jde o jednotu 
všech. Není to výmysl jednoho chorého mozku. Je to skutečnost, která se 
dČje uţ dávno, od samého začátku. Jednota uţ je tu dávno. Byla tu vţdy. My 
ji teć díky Kristu Jeţíši mĤţeme poznávat a ţít. - Tak jakýpak vlastnČ útok, 
kdyţ to tu bylo vţdy? 
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PĜemýšlím nad tou ţenou, která kvas do tČsta z mouky „skryla“. To pĜece 
nebyla náhoda. Kvas jí nespadnul do tČsta náhodou. Jeţíš o tom ve svém 
podobenství nemluví. Moţná proto, ţe se to rozumí samo sebou. Cílem té 
ţeny nebylo jen prokvasit celé tČsto. Cílem bylo udČlat z nČj pokrm. Asi 
nČjaké chleby. Celou hromadu chlebĤ. Tak velkou, ţe by se z nich najedlo 
minimálnČ sto lidí. Moţná i sto padesát, jak jsem se kdesi dočetl. 

Není pak království nebeské, Jeţíšem pĜirovnané ke kvasu, vlastnČ 
budoucím pokrmem, který dokáţe nasytit hladové? Pokrmem, který sil 
neubírá, ale naopak je dodává? Kaţdému, kdo jednou pĜijme ten kvašený 
chléb? 

To, co bylo na začátku dvojí – mouka a kvas – se spojilo v jedno jediné 
tČsto. Z dvojího lze vytvoĜit jedno jediné. A ne tak, ţe ti velcí pĜeválcují ty 
malé. I ti malí mohou být tím dĤvodem a silou, která dokáţe mČnit. 

Mouka pĜece potĜebuje kvas a kvas potĜebuje mouku. Teprve spolu a 

dohromady jsou tČstem, z nČjţ lze upéci kvašený chléb. Tohle ta ţena vČdČla 
a proto ten kvas do mouky „skryla“. NechtČla, aby vyhrálo jedno nad druhým, 
ale aby jedno ovlivnilo druhé. Aby jedno druhé pozmČnilo. Ne zvnČjšku, ale 
zevnitĜ. Ne rychle, ale pomalu a dĤkladnČ. 

Kvas a kvašené vČci povaţovali Izraelci za nečisté a vţdy tak trochu 
nebezpečné. Bujení, které zasahuje do Boţích pravomocí. NeĜekl pak Jeţíš 
tohle své podobenství také proto, aby kromČ té síly malého ukázal i na to, ţe 
nic není nečisté samo o sobČ? Ţe čistými a nečistými se vČci stávají aţ tím, 
jakým zpĤsobem a kvĤli čemu je uţíváme? 

Království nebeské, tak jak o nČm mluví Jeţíš, není nic tajemného. Nic, co 
teprve pĜijde. Je to forma ţití, spoluţití jednČch s druhými. My všichni 
dokáţeme být jedním jediným lidem. Protoţe jím díky Bohu jsme. My všichni 
mĤţeme a máme být nakaţeni tím Jeţíšovým kvasem, který má sílu a moc 
zmČnit doslova kaţdého. A kdo takhle vidí sebe, svČt a všechny lidi v nČm, je 
tím Kristovým kvasem skutečnČ prokvašen. 

 

MODLITBA 

Hospodine, tvĤrce Všehomíra, chválíme tČ a dČkujeme za všechno tvé 
sklánČní se k nám. Není nikdo, kdo by od tebe nedostával. Nic a nikdo na 
celém tvém svČtČ. A ty jsi k nám ve svém Synu pĜišel, abychom to pochopili a 
poznali. Zažili a na vlastní kĤži pocítili. Všichni. Pane náš, nedej nám na to 
zapomenout, uč nás víc a víc rozumČt tobČ i tomu, jaké úmysly s námi máš. 
Prosíme tČ, dej nám sílu a odhodlání žít naše životy v plnosti, kterou jsi ty 
sám pro nás pĜipravil. Amen. 
 

Autorem poboţnosti je Petr Grendel. Narodil se v roce 1976 v Praze. ETF 

UK studoval v letech 1998-2007. PokĜtČn byl v roku 1řřř ve stĜešovickém 
sboru ČCE. Vikariát absolvoval v letech 2007/200Ř v ZábĜehu na MoravČ. Od 
roku 200Ř je faráĜem ČCE v Domaţlicích. 



 
33 

ČTYěI SBORY 

Mládež 

Ve sboru Brno I se s mládeţí scházíme ve stĜedu v šest večer (nČkteĜí 
samozĜejmČ chodí aţ na sedmou). Od Ĝíjna do prosince část mládeţe zpívá na 
kurzech Alfa, které ve sboru probíhají. Potom za odmČnu dostaneme večeĜi. 
Programem schĤzek bývá zpČv s kytarou ze zpČvníku Svítá a poté debata 
(nejčastČji o nejpalčivČjších svČtových otázkách, ale i o našich vlastních 
názorech). NČkdy se dohodneme, ţe jeden bude mít pĜipravený duchovní 
program - probíráme rĤzné části Bible, ale bez systematického pĜístupu. Na 
nČkteré schĤzky pozveme hosta, který nám pĜipraví program (napĜ. Katka 
Rybáriková) a jednou za čas také hostíme vysokoškolskou mládeţ. Naše 
brnČnská mládeţ pouţívá své internetové stránky (no, pouţívá, ĜeknČme, ţe 
má), které jsou aktualizovány výhradnČ podle času administrátora). Najdete 
je na adrese http://www.evangelicka-mladez-brno1.ic.cz 

SH 

 

Chcete si udČlat obrázek o mládeţi v BlahoslavovČ domČ? Dobrá tedy, 
pĜedstavím vám naši mládeţ v obrazech. Obraz první: bezesporu zpČv. Jako 
první proto, ţe jím mládeţ začíná i končí, ale co víc - dovolím si označit naši 
mládeţ za zpČvácky i muzikantsky nadšenou. Obraz druhý: biblické čtení pod 
vedením OndĜeje KoláĜe a pana Nico ter Lindena. Druhý jmenovaný napsal 
knihy, které nám uţ druhý rok slouţí jako výborné vodítko pro biblické úvahy 
– letos začínáme s druhou knihou, výklady k evangeliím. Obraz tĜetí: hry a 
tvoĜení. Náš poslední společný počin byla na podzim pĜíprava celých 
mládeţnických bohosluţeb. Myslím, ţe to pro nás byla velmi zajímavá 
zkušenost a nebudeme proti uskutečnit znovu nČco podobného. No, máte se 
na co tČšit. 

LK 

 

Kaţdé úterý od 1ř hodin se v prostorách židenické modlitebny schází 
kolem 15 mladých lidí a vţdy jeden z faráĜĤ. Od záĜí se vedení mládeţe ujala 
malá skupinka akčních mládeţníkĤ. Vedení jednotlivých setkání má vţdy na 
starosti určený človČk, který uvaĜí pro všechny čaj, dohlíţí na čas, vítá hosta. 
SchĤzky začínají tradičnČ zpíváním písní. Zhruba po 15 minutách má jeden 
z mládeţe pro všechny pĜipravenou „zahĜívací“ otázku na nejrĤznČjší témata. 
Následuje krátká poboţnost, kterou pĜipraví zase nČkdo jiný. Poboţnosti mají 
rĤzný tvar, a to podle toho, kdo poboţnost pĜipravuje. Hlavní program vede 
další z mládeţe. Letos se vČnujeme výkladu a diskuzi nad evangeliem podle 
Marka s pomocí knihy Nico ter Lindena. Tato část programu je zakončena 
písní a modlitbou. NČkdy zbude čas na hru nebo popovídání o čemkoli. Jednou 
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mČsíčnČ místo hlavního programu je pozván zajímavý host, vČtšinou ze 
ţidenického sboru, a hovoĜí na téma, které je mu blízké. SchĤzky mládeţe 
v Ţidenicích jsou radostným a inspirativním setkáním lidí, kteĜí Kristovo 
následování ve svých ţivotech berou váţnČ. 

RŠ 

 

Husovická mládež pulsuje svébytným a pestrým ţivotem. PĜi 
pravidelných schĤzkách jsme se nČkolik let podrobnČ zabývali Evangeliem 
podle Matouše. Výklad mČl faráĜ, následovala diskuse, vČtšinou na velmi 
dobré úrovni. Nyní právČ pĜecházíme na jiný typ programĤ, budeme se 
zamýšlet nad rĤznými tématy víry. Mládeţ je aktivní, organizuje pro dČti 
schĤzky, víkendové pobyty i letní tábory, jezdí na vodu a na brigády. 
NČkolikrát také pĜipravila hlavní hru pro seniorátní rodinnou nedČli. Chodí 
společnČ na kulturní akce, angaţuje se pro demokracii. RozhodnČ není 
uzavĜena ve zdech modlitebny či srubu, tvoĜí také jádro komunit kolem 
kavárny Podnebí, kapely Poletíme? či umČleckého sdruţení Tuţme se. 

ŠH 

 

SLUŽBA BLIŽNÍMU 

Podaná ruka z KurdČjova 
Zdávna nás zaujalo, že 
se kolem katolického 
teologa P.Jaromíra 
Smejkala (49), faráĜe 
v KurdČjovČ, obci mezi 
Hustopečemi a 
Nikolčicemi, pravidelnČ 
scházejí rozmanité 
skupiny zvláštnČ 
motivovaných lidí. PĜed 
delším časem mu položil 
nČkolik otázek Ctirad 
Novák. 

 

V roce 2007 jsme v 
tomto časopise 
referovali o sdružení 

„Podané ruce“, zamČĜeném na lidi drogovČ závislé. PĜedpokládám 
správnČ, že na jeho aktivity navazujete i vy v KurdČjovČ?  

JS: Jsme u nás vskutku jakási vČtev Podaných rukou. Ty však jsou 
samostatným občanským sdruţením, ne součástí církevních struktur. Moţná 
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tam pĜevaţují vČĜící lidé, jeţ ta práce zajímá, ale ze zásady tomu tak být 
nemusí. V KurdČjovČ je z církve jakoby „podána ruka do Podaných rukou“. 

Cítíte se víc otcem svých vČĜících, nebo aktivistou Podaných rukou? 

JS: JeštČ pĜed vysvČcením jsem pobýval v jedné drogové komunitČ v Itálii, 
abych obkoukal, jak to tam dČlají. Šlo o společenství zaloţené jistým 
jezuitským knČzem. I moje knČţství bylo od počátku smČrováno k pomoci 
lidem s drogovým problémem. Ovšem otec biskup mČl o mnČ pĜedstavu, ţe 
se musím nejdĜív naučit knČţství v Ĝádné farní pastoraci, a ţe mČ pak pro tu 
specifickou bude postupnČ víc a víc uvolĖovat. Vzhledem k tomu se rozhodl 
umístit mČ nČkde, kde té klasické sluţby zase tolik nebude. Uţ po léta tedy 
pode mne spadá kurdČjovská farnĤstka. 

Jak dalece vaši farníci stojí za tak extenzivní prací, kterou dČláte?  
JS: Jsem ve společenství místní církve zakotven, mše svatá je pro nás 

centrem a východiskem všeho ostatního. Ale na samu farní pospolitost aţ tak 
nespoléhám, ponČvadţ jejich účast je dost nahodilá (ač i tam uţ máme 
nČkolik stabilizovaných vČĜících). Spíš spoléhám na společenství Komunity 
Milosrdenství, jejíţ členové se dobrovolnČ zavazují k modlitbČ a milosrdné 
sluţbČ lidem na okraji společnosti. KurdČjov je místo, které nám bylo 
darováno, kdyţ se zakládaly Podané ruce. Do jejich díla jsme byli, celá 
skupina, od začátku ponoĜeni. Hledali jsme však, kde najít pĜi náročné práci 
v terénu útočištČ, nČco jako duchovní domov, v nČmţ bychom se mohli pro 
sluţbu regenerovat… TČm lidem nešlo toliko o práci v Podaných rukách, po níţ 
by se zase rozcházeli domĤ a tam se tĜeba soukromČ pomodlili. Šlo jim o to 
vytváĜet společenství modlitby, společenství ţivota. V počátcích se sem 
sjíţdČli načerpat nové síly, a bydleli pospolu.  

Společenství ţivota teć tímto zpĤsobem nepokračuje, mimo jiné i proto, ţe 
nČkolik lidí z komunity uţ odešlo a další se pĜestČhovali jinam. Dostalo to ráz 
trochu volnČjšího seskupení. Na kurdČjovské faĜe bydlím sice zase sám, ale 
lidé, kteĜí jsou na mČ navázáni, tam za mnou jezdí k setkáním a duchovním 
obnovám, nČkdy i na více dní. Takţe společenství – byĢ pĜijíţdČjící a odjíţdČjící 
– tam ţije dál. 

Prý se u vás nejčastČji sjíždČjí maminky?  
JS: Ano, pĤvodní myšlenka byla pomoci nČkolika maminkám, které po 

velmi pohnutém ţivotČ s drogovou kariérou zĤstaly samy se svým dítČtem a 
potĜebovaly oporu ke stabilizaci. Pokoušíme se jim nabídnout jakousi 
platformu, napĜ. psychologickou podporu, intervenci, poradenství a duchovní 
doprovod, aby se opČt nepropadaly nČkam na dno. Společenství maminek je 
jedna ze sluţeb Podaných rukou. V BrnČ je naším pracovištČm „K-centrum“ 
(kontaktní místnost na VídeĖské 3); KurdČjov je jakási jeho odbočka. Utekli 
jsme se tam, abychom byli trochu stranou hlavního náporu a zĤstali pro tu 
základní práci chránČni pĜed pĜíliš tČţkými klienty. Chronicky drogovČ závislí 
tam zváni nejsou. 

Jedna z poloh vaší duchovnČ pastorační služby je následná péče 
(post-péče). Čeho se týká? 

JS: Týká se klientĤ, kteĜí v rámci Podaných rukou prošli nČjakou léčbou a 
dál jim vlastnČ není co nabídnout. Uţ se jen očekává, ţe budou správnČ 
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fungovat, ale oni jsou poĜád nČjaké pomoci potĜební. PrávČ na to se 
zamČĜujeme. TČm, kteĜí s námi naváţou nČjaký kontakt a získají k nám 
dĤvČru – tČm se vČnujeme a doprovázíme je na jejich cestČ. Jsou to nejen ty 
maminky, ale uţ i muţi, společenství tatínkĤ, jimţ poskytujeme v KurdČjovČ 
stejnou moţnost duchovních obnov. Vedle toho soustavnČ nabízíme celým 
rodinám, i rodinkám neúplným, aby si pĜijíţdČly na víkend odpočinout nebo tu 
déle pobyly s dČtmi o prázdninách; vyuţily levné ubytování, moţnost 
vypadnout z mČsta, trochu se zrekreovat a proţít nČco duchovního. Zveme i 
k rĤzným jednorázovým setkáním a slavnostem (na Silvestra, o svátcích 
apod.). 

Vím, že intenzivnČ vČnujete osobní pastýĜskou péči desítkám, 
možná stovkám „klientĤ“. Jaký je váš pracovní rozvrh?   

JS: V KurdČjovČ trávím vČtšinou víkend, naplnČný společnými aktivitami, 
k nimţ pĜijíţdČjí účastníci odjinud. ObyčejnČ zĤstávám i pĜes pondČlí, coţ je 
mĤj volný den (já taky odpočívám!), v úterý funguji v místní faráĜské práci a 
obstarávání okolo farnosti, kostela apod., ale to tam uţ lidé pĜijíţdČjí 
samozĜejmČ také na zpovČć, na pastorální setkání nebo poradenství, aĢ 
drogové či psychologické, nebo kdyţ proţívají nČjakou tČţkost a hledají oporu. 
Ve stĜedu uţ obyčejnČ zvedám kotvy a odjíţdím z KurdČjova. Bućto jedu do 
terapeutické komunity v Kostelním VydĜí u Dačic, coţ je další ze sluţeb 
sdruţení Podané ruce, nebo do Brna, kde mám domluvena nČjaká setkání a 
výjezdy za konkrétními lidmi, kteĜí potĜebují pomoc, povzbuzení, kĜesĢanskou 
sluţbu. Ve čtvrtek mívám dopoledne buć mši v bohunické vČznici, nebo 
jezdím do naší chránČné dílny „Eikón“ ve Francouzské ulici. Tam pracují 
klienti, kteĜí potĜebují podporované zamČstnání, aby se zvrávorali po léčbČ; je 
tĜeba se nČjak znovu zachytit, postavit na nohy, získávat pracovní návyky a 
také nČco málo vydČlat. Ve čtvrtek odpoledne jsem k dispozici klientĤm 
docházejícím do K-centra na VídeĖské, nebo uţ mám v naší kontaktní 
místnosti sjednané schĤzky s lidmi, kteĜí se trápí s nČjakými problémy. 
Navečer se pak s nČkterými zase setkávám doma nebo za nimi jezdím na 
návštČvy. A druhý den, v pátek, zajíţdím skoro na celý den do vČzení, 
k individuálním kontaktĤm. 

Účastní se bohoslužeb vČzĖové z vazby společnČ s odsouzenými?   
JS: Musí se to konat zvlášĢ. Pro vazební vČznČ dČlám mši dopoledne ve 

čtvrtek, a to na stĜídačky pro muţe a ţeny. Pro jiţ odsouzené – kterých ovšem 
je v bohunické vČznici ve srovnání s vazebními málo – slouţím mši zhruba 
jednou za mČsíc v pátek odpoledne po skončení individuálĤ. ObyčejnČ pak 
zase jedu nČkoho navštívit, nČkdy jsem ţádán o rozhovor pro noviny atd. 

Zdá se, že jak ubývá praktikujících kĜesĢanĤ, zvČtšuje se u nás na 
druhé stranČ prostor pro pastorální diakonii. MĤže být pro naše okolí 
ilustrací, že ty lidi nČkdo miluje. UkĜižovaný a vzkĜíšený Pán je pĜi 
díle. 

JS: Ano, a zvláštČ tam, kde človČk trpí. Zdrojem nové ţivosti církve je, ţe 
Pán oslovuje a volá své sluţebníky, aby byli právČ u tČchto lidí v utrpení. 

Nepovolal svoje učedníky pouze k osobní nábožné konzumaci. 
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JS: Smím se u toho trochu pozastavit? Jako začínající knČz jsem cítil 
potĜebu jít aţ do tČch okrajĤ společnosti a do individuálních kontaktĤ s 
trpícími lidmi. MČl jsem trošku pocit, ţe ta církev za mnou je ponČkud pasivní 
a ţe je teć potĜeba se do toho dát a nČjak to zmČnit. Takovou tu údrţbáĜskou 
pastoraci jsem si u sebe zlehčoval, jako ţe je skoro samoúčelná. Teć uţ tak 
nesmýšlím. Snad ţe jako knČz dozrávám, nyní to doceĖuji a zjišĢuji, ţe obojí 
je stejnČ dĤleţité. Je ale potĜeba, aby se obé vzájemnČ vyvaţovalo. Ta 
„údrţba“ tu musí být. A nejde pĜitom jen o uspokojování náboţenských potĜeb 
vČĜících, jak Ĝíkávali komunisté. Ţe to národu tak dlouho vtloukali do hlavy, 
míváme sklon pravidelný ţivot v církvi podceĖovat. Ale všichni potĜebujeme 
re-evangelizaci. Bez ní nemĤţeme vycházet do duchovního boje.  

O co jde napĜíklad v jedné z vašich nestandardních skupinek, 
tzv. „spolču“? (*DvČ jeho členky jsou rozhovoru pĜítomné.)  

JS: To je spíš neţ na Podaných rukách postaveno na výše zmínČné 
KomunitČ Milosrdenství (mající své stanovy i Ĝeholní sliby – napĜ. závazek ţít 
jiným zpĤsobem ţivota). Komunita se starala, aby zde bylo určité společenství 
i pro lidi, kteĜí ho nemají v církvi. My sami jsme s ţivotem ve společenství 
osobní zkušenost mČli, i za totality jsme k svému velkému uţitku dČlali taková 
„spolča“. Proto jsme mČli za dĤleţité, aby to pokračovalo i dále. VidČli jsme 
lidi, kteĜí by se s námi chtČli nČkde scházet a spolu modlit, ačkoli nejsou 
v ţádné komunitČ, a tak jsme jim nabídli, ţe budeme takové společenství 
organizovat a udrţovat. Od té doby se v BrnČ nebo blízkém okolí jednu nedČli 
v mČsíci setkáváme na pĤl dne v bytČ nČkoho z nich. 

*Lenka:  Myslím, že za mnohým z účastníkĤ se dají vytušit rĤzné životní 
zkoušky, jež ještČ dlouho doznívají. Ze svého pohledu bych Ĝekla: Já každé z 
tČchto setkání prožívám jako Boží milost. Duchovní témata (a slova Písma), 
která se nám tam nevšedním zpĤsobem otevírají, vyúsĢují do spontánního, 
hluboce osobního rozhovoru a do společných modliteb. Ze „spolča“ se pak 
rozjíždíme jako po setkání s Kristem, v obnovené síle a povzbuzeni k zápasu o 
nový život uprostĜed tČch nejsyrovČjších všedních podmínek.      

*Magda:  A když potom nČkdo z nás dá o sobČ tĜeba vČdČt, že mu je zle, 
funguje tu síĢ vzájemné opory a modliteb, která pochází právČ z tČch 
společných chvil. NČkdo víc potĜebuje slovo, jiný zas prostý kontakt. Že jedni 
na druhé myslíme a že se to stále utužuje, vnímám jako velkou vČc. Když se 
cítím nedobĜe, opravdu mČ to nese. 

JS: Mám zkušenost, ţe toto se spontánnČ tvoĜí samo, ţe spolčo je ţivé, ne 
jenom formální setkávání, a stejné to je s tČmi skupinami maminek a tatínkĤ. 
Kdyţ se sejdou, sdílejí se o mnoho vČcí a pomáhají si navzájem sami. Takţe 
na mnČ je pĜedevším sluţba pastýĜská a usilovný zápas v pĜímluvách pĜed 
Pánem. 

*Lenka: Kolem duchovního jádra se vytváĜejí normální pĜátelské vztahy a 
péče jednČch o druhé. Roste fungující společenství církve. 

[BČhem rozhovoru se P. Smejkalovi nČkolikrát rozezvonil mobilní 
telefon.] 

JS: Ty mobily teć skoro začínají být zvláštním nástrojem pastorace. Je to 
osobnČjší medium, neţ napĜíklad televize a rozhlas. Poselství Slova se tak dá 
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pĜenést velmi aktuálnČ. HodnČ toho vyuţívám, kdyţ ovečky, se kterými se 
nemohu sejít, potĜebují akutní pomoc. V naší dobČ se človČk k pastoraci mĤţe 
pĜemisĢovat dost daleko a dost rychle autem, coţ dĜíve nebylo. Ale teć uţ se 
mĤţeme kamkoli na rĤzná místa, tĜeba stovky kilometrĤ vzdálená, pĜenést 
bezprostĜednČ mobilem. PĤvodnČ jsem od toho moc nečekal. Ale není to tak 
dávno, co jsem komusi psal esemesku, jak se modlit a co udČlat, a pak jsem 
se na dálku bezdČky pomodlil sám, a pĜekvapivČ se dostavil okamţitý účinek. 
Ţádná vzdálenost a ţádná forma není pro Pána Boha pĜekáţkou. Modlíme se 
tedy i pĜes mobil. Kdyţ ten človČk je v tísni, v krizi, pod útokem zlého ducha, 
tak se pĜímo modlím, rozvazuji z moci zlého – a on mĤţe být vyvázán a 
upokojen, chvála Bohu. 

ČtenáĜ asi bude žasnout, jak usilovnČ u vás všechno míĜí k 
záchranČ klesajících. 

 JS: Církevní společnost tvoĜí nČkdy lidé, kteĜí „všecko mají“. Bylo jim dáno 
uvČĜit a jsou  stabilizovaní; nČjakých zvláštních potĜeb – svých nebo cizích – 
si ani vČdomi nejsou.  

*Lenka:  Jakmile je všechno tak zabČhané a usazené, je na místČ otázka, 
neztratila-li církev schopnost vnímat a pĜijímat odchylné lidi. Pak ten, komu je 
špatnČ, neví, co s tím. Bojí se to Ĝíct nahlas a nemá odvahu vstoupit. 

JS: Tahle pospolitost okolo nás je vytváĜena lidmi, kteĜí mají velké ţivotní 
problémy a velkou potĜebu pomoci. O to vČtší je nutnost budovat vztahy a mít 
„spolčo“, abychom byli pospolu a nesli bĜemena jedni druhých podle zákona 
Kristova; a abychom proţívali tu dimenzi církve, ţe je vnímavou rodinou, 
která se navzájem podporuje a nese.  

Máme radost ze služby vašeho otevĜeného, nízkoprahového 
společenství. A velmi dČkuji za tento rozhovor. 

 

NAŠE SBORY 

DamboĜice 
DamboĜice jsou nevelká, ale stará obec (první písemná zmínka je z roku 
1141) na úpatí ţdánického lesa, na jehoţ svazích se pČstuje dobré víno. 
NárodopisnČ patĜí do oblasti hanáckého Slovácka. Dnes mají 1345 obyvatel, 
kteĜí dojíţdČjí za prací vČtšinou do Brna (36 km) nebo do Kyjova (20 km), 
kromČ toho je v obci zemČdČlské druţstvo a stĜedisko pĜečerpávání ropy. Díky 
pĜíjmĤm z této tČţby probíhá nyní v obci čilá výstavba. Budují se dČtská 
hĜíštČ, kluzištČ, obecní domy a další infrastruktura.  

V 16. století v dobách náboţenské svobody byla vČtšina obyvatel 
evangelického vyznání. V sousedních Násedlovicích a Ţdánicích je doloţen 
sbor Jednoty bratrské. O rozkvČt DamboĜic se zaslouţila také silná komunita 
habánĤ - novokĜtČncĤ, kteĜí byli velmi vynalézaví a pracovití. Po Bílé hoĜe byli 
z vesnice pro svou víru vypuzeni. VČtšina z nich odešla do Uher. ZĤstaly zde 
po nich na nČkolika místech prostorné sklepy, zbytky hrnčíĜských pecí a 
cizokrajná jména (napĜ. Hortvík). 
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V následujícím tČţkém období za tajnými evangelíky pĜijíţdČjí kazatelé z 
Uher a Saska. Kralická bible a postily se četly za zamčenými dveĜmi v pĜísném 
utajení. DamboĜičtí evangelíci mČli však v té dobČ rozvinuté kontakty se 
svými souvČrci z nedaleké Nosislavi, coţ víme díky tomu, ţe tyto styky byly 
vyzrazeny, vyšetĜovány a zabavené dopisy se zachovaly. 

NČkolik let pĜed tolerančním patentem zapisoval místní katolický faráĜ 
nČkteré dČti jiţ jako helvíty. Jejich rodiče tedy svou víru neskrývali a mČli 
odvahu se k ní pĜihlásit ještČ dĜíve, neţ to bylo zákonem povoleno. Celá 
oblast je dodnes silnČ katolická a evangelíci se udrţeli pouze tam, kde jich 
bylo více pohromadČ. Nedaleko odtud je známé poutní místo Ţarošice, kam se 
konají poutČ z širokého okolí. 

Evangelický sbor reformovaného vyznání v blízkých Kloboukách byl zaloţen 
jiţ rok po vydání tolerančního patentu. Sbor mČl 1ř obcí, celkem 1 350 členĤ, 
z toho 130 evangelíkĤ bylo v DamboĜicích, 142 v sousední obci Velké 
HostČrádky a 136 v Násedlovicích. Jejich počet neustále vzrĤstal a počátkem 
1ř. století bylo jen v DamboĜicích jiţ 360 pĜihlášených evangelíkĤ. Jejich 
touhou bylo mít vlastní sbor i budovu, neboĢ cesta do Klobouk (asi 10 km) na 
bohosluţby byla dlouhá a často velmi neschĤdná. StejnČ dlouhá, nikoli ale 
neschĤdná, se ukázala i cesta k vlastní modlitebnČ. TĜikrát damboĜičtí 
evangelíci ţádali o povolení k postavení vlastního svatostánku, tĜikrát byli 
vrchností odmítnuti. Ale jejich vytrvalost byla nakonec odmČnČna a novou 
modlitebnu otevĜeli 5. července 1ŘŘŘ, šedesát tĜi let po podání první ţádosti. 
Ze sýpky bývalé 
katolické fary byla 
vybudována vytouţená 
modlitebna, která slouţí 
po rĤzných úpravách 
dodnes. PĜi prvních 
slavnostních 
bohosluţbách daroval 
DamboĜicím kloboucký 
duchovní Ferdinand CísaĜ 
vlastnoručnČ podepsané 
Písmo svaté, které 
doposud zdobí stĤl PánČ. 
Bohosluţby zde bývaly 
pĜedevším odpoledne a 
pĜijíţdČli sem kazatelé 
z Klobouk.    

Cílem damboĜických evangelikĤ však bylo mít nejen vlastní modlitebnu, ale 
také vlastní sbor a kazatele. MateĜský sbor však tyto snahy pĜíliš 
nepodporoval, protoţe by to pro nČj znamenalo umenšení pĜíjmĤ a počtu 
členĤ. OsamostatnČní se podaĜilo aţ po druhé svČtové válce a zásluhu na nČm 
má tehdejší kloboucký faráĜ Pavel ŠkeĜík. Prvním kazatelem filiálního sboru v 
DamboĜicích se stal František Lutovský, který zde bydlel a pĤsobil dvacet let. 
K novČ vzniklému sboru patĜily kromČ DamboĜic ještČ Násedlovice, Ţdánice, 
Bošovice a Velké HostČrádky, které se však po nČkolika letech vrátily do sboru 
klobouckého. Prvním kurátorem byl poštmistr Josef Procházka a po nČm 
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bývalý kloboucký kurátor Karel Bartošek, dále František Kratochvíl, oba z 
DamboĜic, a po nich Josef Mastný z Násedlovic. V padesátých letech se 
uvaţovalo o zakoupení opuštČné ţidovské synagogy, ale pro nevyhovující stav 
od toho bylo upuštČno. Synagoga byla posléze zboĜena a na jejím místČ je 
dnes uţ jen pamČtní deska.   

Nákladnou akcí se stalo poĜízení varhan z Krnova, které se sbor odváţil 
pĜes námitky synodní rady. Všechny závazky však byly ĜádnČ zaplaceny a od 
roku 1ř65 varhany nepĜetrţitČ slouţí. Iniciátorem stavby varhan byl tehdejší 
varhaník Vlastimil Matula. V roce 1ř67 pĜichází do sboru jako kazatel 
František Hanák, rodák z nedalekých Klobouk, který zde zanechal výraznou 
stopu zejména zaloţením sdruţení mládeţe a zahraničními styky. Za jeho 
pĤsobení byl zakoupen domek č.p. 73 a pĜestavČn na faru. Po odchodu „br.fr.“ 
Hanáka pĜichází do DamboĜic v roce 1ř75 na své první místo vikáĜka Jana 
Páleníková, pozdČji provdaná Gruberová, která zde kromČ doby mateĜství, 
kdy ji zastupoval manţel, pĤsobí dodnes (tedy víc neţ 30 let). Kurátory byli 
postupnČ Karel Bartošek, Josef Pučálka a Karel Bartošek ml. Po jeho 
pĜedčasném odchodu se stal kurátorem Miroslav Dobeš  z Násedlovic.  

V osmdesátých letech prošla modlitebna generální opravou, pĜi které byl 
výraznČ zmČnČn její vzhled a orientace. Na místČ nČkdejšího vstupu je nyní 
stĤl PánČ a kazatelna a vstup je z boku z pĜistavČného zádveĜí. K velkým 
pĜednostem tohoto sboru patĜí samozĜejmost, s jakou se presbyteĜi starají o 
opravy sborových budov. V poslední dobČ s vyuţitím dotací obce, která má 
pravidelné pĜíjmy z tČţby nafty na svém území. 

V dobách pĤsobení manţelĤ Gruberových byla častá spolupráce se 
sousedním klobouckým sborem, zejména pĜi společných akcích mládeţe a 
týdenních pobytech na BlaţkovČ.     

Ve sboru se v současné koná vČtšina obvyklé sborové práce: biblické 
hodiny od podzimních hodĤ do Velikonoc v rodinČ presbytera Pavla Bartoška, 
práce s dČtmi v kuchyni na faĜe, a stejný rozsah činnosti je v kazatelské 
stanici v Násedlovicích, kde je modlitebna z roku 1Řř6, k níţ byla pozdČji 
pĜistavČna místnost pro setkávání menších skupin (biblické hodiny, dČti, 

staršovstvo). Účast na 
bohosluţbách se pohybuje 
kolem 12 osob v DamboĜicích 
a 25 v Násedlovících. O 
svátcích bývá dvojnásobná. 

Za historickou zmČnu je 
moţno povaţovat pravidelné 
konání (od roku 2000) 
ekumenických bohosluţeb 
v novoročním období  místní 
Ĝímskokatolickou farností – 
vČc v tomto kraji nedávno 
ještČ takĜka nemyslitelná. 

Jana Gruberová 

 

Modlitebna v Násedlovicích Modlitebna v Násedlovicích 
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LIDÉ VE SBORU 

Brno I 

  2.2. Jana Straková 70 let 

  3.2. Jaroslava Muchová 78 let 

  4.2. Ester Kamínková 79 let 

  5.2. JiĜí SmolaĜ 76 let 

  5.2. Ludmila Šustrová 83 let 

  7.2. Jaroslav Koukal 10 let 

  7.2. Petra Slováková 30 let 

  9.2. Josef Gracias 83 let 

  9.2. Martin Lípa 10 let 

15.2. JindĜiška Jakubcová 82 let 

15.2. Luboš Muric 84 let 

17.2. Jaromír Chmelík 91 let 

20.2. Blahomíra Ryšavá 81 let 

23.2. Martin Čech 40 let 

24.2. Jaroslav Černý 76 let 

27.2. Milan Bohatec 70 let 

29.2. ZdenČk Pilát 78 let 

 

Rozloučili jsme se: 
22. 12. Jan Odstrčil, nar. 1ř32 

 

 

 

 

 

 

 

 

 
Požehnán buć BĤh, 
že mou modlitbu nezamítl 
a své milosrdenství mi neodepĜel. 

        Ž 66,20 

 

BUDE 

Kavárnička v únoru 

  3. 2. Osobnost superintendenta Ferdinanda CísaĜe 

10. 2. Studenti konzervatoĜe 

17. 2. Severní Albánie – IV. díl, promítá Jan FrancĤ 

24. 2. VyprávČní bratra faráĜe Jana Pokorného 

Brno II 

  1. 2. Drahomíra ŠafaĜíková 78 let 

  3. 2. VČra Lipinská  84 let 

  3. 2. Anna Pohanková  82 let 

  3. 2. Josef Havlík  79 let 

  4. 2. Jaroslav Marek  78 let 

  5. 2. Marta Kučerová  76 let 

  6. 2. Milada Ševčíková  87 let 

  9. 2. Alena Bartošková  50 let 

10. 2. Dáša Horáková  80 let 

12. 2. VČra Ondráčková  83 let 

15. 2. Ludmila Malášková  86 let 

16. 2. Darina Stejskalová  80 let 

16. 2. Eva Dufková  70 let 

18. 2. Dagmar DvoĜáková  84 let 

19. 2. Josef VánČ  85 let 

19. 2. Noemi Zakopalová  80 let 

22. 2. Zdena Procházková  86 let 

23. 2. ZdenČk SotoláĜ   50 let 

27. 2. Miroslav Šimek  84 let 

27. 2. Marta Kompišová  77 let 

27. 2. Marta Dufková  40 let 

27. 2. Michaela Urbanová  10 let 

27. 2. Rostislav Mahel  10 let 

28. 2. Jana Bártová  60 let 

 

Rozloučili jsme se: 
14.12. ZdenČk Dufek, nar.1ř44 
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BRNO – ŽIDENICE 

TĜi setkání nad otázkami víry. 
Na prosincovém staršovstvu byl pĜijat návrh br. Tančeva o uspoĜádání tĜí 
teologicky zamČĜených večerĤ, určených zájemcĤm z našeho sboru i odjinud. 
V dobČ, kdy budete číst tyto Ĝádky, uţ budou zĜejmČ dva večery za námi, a to 
22. ledna na téma: Odkud zlo?, který pĜipravil nosislavský faráĜ OndĜej 
Macek, a 2ř. ledna na téma: Co máme rozumČt pod pojmem „tČla z mrtvých 
vzkĜíšení“, k nČmuţ byl o prĤvodní slovo poţádán br. faráĜ J. Vítek. PĜed 
námi je ještČ tĜetí vzdČlavatelný večer, který se koná v pátek 5. února 

na téma: Kristova zástupná obČĢ. Výklad a vedení následného 
rozhovoru pĜislíbil faráĜ Pavel Kašpar. Setkání se uskuteční 
v modlitebnČ sboru CČE v BrnČ Židenicích na JílkovČ ulici 74 ve 20 
hod. Všichni jste srdečnČ zváni. 

Jana Slámová 

 

Kniha 

Kniha vzpomínek 

PĜed dvČma lety jsem v Setkávání upozorĖovala na mimoĜádnČ zajímavou 
knihu Paula Spiegela, která byla do češtiny pĜeloţena Evou a Pavlem 
Dobšíkovými pod názvem „Kdo jsou Ţidé“. VĤbec jsem netušila, ţe ještČ 
v tom roce 200Ř vyjde česky další jeho kniha zásluhou stejných brnČnských 
pĜekladatelĤ, která ponese název „OpČt doma?“ 

Musím pĜiznat, ţe jsem se o ní dozvČdČla teprve pĜed časem v MahenovČ 
památníku, kde Eva Dobšíková uvádČla na trh svou vlastní knihu pamČtí pod 
názvem „Naše doba a my v ní“ a pĜi té pĜíleţitosti mČla s sebou i další knihu 
Paula Spiegela „OpČt doma?“ 

Docela krátce osvČţím vaši pamČĢ, kdo byl Paul Spiegel. Byl prezidentem 
ÚstĜední rady ŢidĤ v NČmecku. Narodil se v roce 1ř37 ve Warendorfu do 
rodiny obchodníka s dobytkem a jeho pĜedkové ţili v dnešním Severním 
Porýní-Vestfálsku uţ nČkolik století. Za války jako dítČ se musel skrývat v 
Belgii, ale po válce se jeho rodina vrátila zpČt do Warendorfu. V šedesátých 
letech pracoval jako redaktor a pozdČji si vybudoval umČleckou agenturu. 
TémČĜ tĜicet let vČnoval všechen svĤj volný čas práci v ţidovských grémiích. 
ZemĜel v roce 2006. 

O čem píše Paul Spiegel ve své knize „OpČt doma?“ (v originále Wieder zu 
Hause)? Podává v ní velmi osobní zpovČć, která zahrnuje vzpomínky na 
dČtství, na pronásledování za války, na návrat do NČmecka, ale i vyprávČní o 
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práci pro ţidovské obce v NČmecku. Je to kniha pamČtí, ale jak poutavých! 
Všichni Ţidé byli za vlády nacistĤ ohroţeni na ţivotČ, šest milionĤ ŢidĤ bylo 
zavraţdČno, nČkteĜí se zachránili a pĜeţili tu hrĤznou dobu díky lidem, kteĜí se 
sice báli, ale pĜesto pomáhali. NeuvČĜitelné osudy, neuvČĜitelná utrpení, 
bolesti a tragedie museli Ţidé a jejich dČti proţít. Nejsou dva stejné ţivotní 
pĜíbČhy. Velmi jímavá je v knize kapitola, kdy se malý, sotva pČtiletý Paul 

musel v Belgii ukrývat. NČjaká  kĜesĢanská rodina za velkou úplatu skrývala 
ţidovské dČti. Asi deset jich ţilo v jedné místnosti, mohly si hrát, ale musely 
být potichu. A kdyţ nČkdo zvonil, museli do úkrytu do sklepa, kde bylo vlhko 
a tma. Nikdy se nenajedly do sytosti a večer usínaly s pláčem a hrozným 
steskem. Paul byl mezi nimi nejmenší. Po čase Paulova maminka chtČla vidČt, 
jak se má její dítČ, a byla zdČšena, ţe ţije ve špínČ a zavšivené, tak ho 
odtamtud odnesla, ale najít novou skrýš nebylo tak jednoduché. 

VyprávČní je to zajímavé, ale hlavnČ odpovídá na otázku, proč znova 
mohou Ţidé ţít v NČmecku, v zemi vrahĤ svých blízkých. VţdyĢ malý Paul byl 
po válce jediným ţidovským dítČtem ţijícím ve Warendorfu. I jako dospČlý se 
Paul Spiegel setkával s názorem nČkterých ţidovských pĜedstavitelĤ, ţe 
všichni Ţidé by mČli odejít a budovat nový stát Izrael. Byl to duchovní zápas o 
tuto problematickou vlast, ale právČ z této knihy ho mĤţeme pochopit. 
Dovídáme se také o pĜílivu ŢidĤ ze SovČtského svazu do NČmecka za 

Gorbačova, coţ se nelíbilo izraelské vládČ, protoţe podle sionistického pojetí 
je Izrael vlastí a útočištČm všech ŢidĤ na svČtČ. Paul Spiegel chápal 
pĜistČhovalectví ŢidĤ ze státĤ bývalého SovČtského svazu jako pĜíspČvek k 
znovuoţivení ţivota ţidovské komunity v NČmecku, k jehoţ úspČšnému 
náboţenskému, kulturnímu a sociálnímu rozkvČtu významnČ pĜispČl a jemuţ 
vČnoval veškerou energii. Snaţil se o to, aby se generace, které pĜicházejí, 
mohly v NČmecku bez obav hlásit k ţidovství a rozvíjet svou víru, aby 
pĜedávaly tradice. 

Kapitoly, kde se dozvídáme, jak se stal novináĜem, odborníkem na reklamu 
a pozdČji i majitelem úspČšné umČlecké agentury, jsou plny napČtí, laskavosti 
a moudrosti. PĜi této pĜíleţitosti se dovídáme i pohnutý ţivotní pĜíbČh Hanse 
Rosenthala, který se stal nejoblíbenČjším nČmeckým bavičem. Poznali ho i 
diváci televize, kteĜí se v dobČ totality mohli dívat na rakouskou televizi. Hans 
Rosenthal se stal Spiegelovým nejlepším pĜítelem. ZároveĖ čteme, jak Paulovi 
Spiegelovi byly svČĜovány funkce v ţidovské obci aţ k postu nejvyššímu, stal 
se prezidentem ÚstĜední rady ŢidĤ v NČmecku.  

Není bez zajímavosti, ţe pĜedmluvu k českému vydání napsal faráĜ Jan 
Šimsa, který knihu vlídnČ vyprovodil na cestu za čtenáĜem. Píše v ní, ţe kniha 
Paula Spiegela „OpČt doma?“ nám pomáhá pochopit soudobé NČmecko 
z neobvyklého pohledu, a to rozhodnČ není málo. 

Eva Šimková 
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ZE SBORU BRNO - HUSOVICE 

Kázání v hospodČ pokračuje 

Uţ od záĜí 2006 se koná zvláštní aktivita husovického sboru – bohosluţby 
v klubu Desert. Za provozu otevĜené hospody zde zní modlitby, čtení z Písma 
i kázání evangelia. Vystupují rozmanité kapely, pĜedstavují se zajímaví hosté. 
A poĜád je plno. Vedle evangelíkĤ pĜicházejí lidé na konkrétní program, 
o nČmţ se dozvČdČli nejspíš z internetu, anebo ti, kteĜí pĜišli prostČ na pivo a 
zjistili, ţe se tu cosi dČje. Evangelium tak mĤţe zaznít i nČkomu, kdo by církev 
nikdy nevyhledal. Jedinečnost akce probudila v loĖském roce i zájem médií. 
Nejprve vyšel velký rozhovor v Mf Dnes, pak tu natáčela Česká televize 
(Týden v regionech), a pár minutek vČnoval Desertu i Radioţurnál Českého 
rozhlasu. Znamená to, ţe kdyţ kĜesĢané vyjdou z církevních prostorĤ, šance 
evangelia se zvyšují? 

ŠtČpán Hájek 

 

Na fotografiích jsou skupina Síla a spisovatel Milan Uhde 

 
foto: Ben Skála 
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CESTOVÁNÍ 

Druhý advent v černé Africe  
Kdyţ jsem se vracel z Nsukky, o které jsem psal minule, ani ve snu mne 
nenapadlo, ţe se do Nigérie vrátím. A stalo se to právČ za rok.  

KvĤli stávce univerzit se vloni Workshop konal jen v omezené míĜe, a tak 
se mému hostiteli prof. Chidume podaĜilo ještČ jednou získat peníze a 
Workshop uskutečnit ve vČtším mČĜítku, navíc v hlavním mČstČ Abuja na 
pĤdČ Národní matematické společnosti. KromČ jeho a mne pĜijel pĜednášet 
ještČ profesor Claudio Morales z USA.  

Cestou v letadle jsem si četl knihu o dČjinách zemČ. Nigérie vznikla z 
britské kolonie, která spojila zcela nesourodé oblasti: muslimské Hausy na 
severu, kulturní Joruby na jihozápadČ a kĜesĢanské Iby na jihovýchodČ. Kdyţ 
Britové 1ř60 pĜedali vládu místním, demokratická vláda se neudrţela dlouho. 
NapČtí mezi severem a jihem postupnČ rostlo, vedlo k atentátĤm, pogromĤm, 
aţ vyústilo do občanské války.  

Zjistil jsem, ţe právČ Nsukka byla ohniskem této občanské války, která 
zuĜila koncem šedesátých let. Tehdy jihovýchodní část zemČ s bohatými 
zásobami ropy na pobĜeţí vyhlásila nezávislou republiku Biafra. Federální 
vládČ se daĜilo povstání potlačit, ale vĤdce povstalcĤ plukovník Ojukwu pĜišel 
na ćábelský plán: z oblastí, které ztrácel, vyhánČl místní obyvatelstvo do 
cizích krajĤ, kde nemČlo potravu. Najal švýcarskou reklamní agenturu, aby 
vyhublé lidi a zvláštČ dČti fotily (starší si pamatují na hrĤzné snímky z Biafry). 
S humanitární pomocí na povstalecké území však pĜicházely také zbranČ, a 
tak se občanská válka protáhla o 20 mČsícĤ a zahynul pĜitom skoro milión lidí.    

VítČz se však zachoval velkoryse. Díky obrovským pĜíjmĤm z exportu ropy 
zahájil velkorysý projekt obnovy a budování zemČ. Dováţelo se tolik zboţí, ţe 
kapacita pĜístavĤ nestačila; lodČ na vyloţení zboţí čekaly i pĤl roku. Kdyţ však 
pĜišel pád cen ropy, vyschnul zdroj penČz a realizace projektĤ se zpomalila, 
mnohé z nich zĤstaly nedokončené.  

Jedním z projektĤ bylo pĜesunutí hlavního mČsta z Lagosu na jihozápadním 
okraji do stĜedu zemČ. Tak se ve zvlnČné, témČĜ neobydlené krajinČ 
s pĜívČtivým klimatem po vzoru Brazílie podle plánĤ renomovaných architektĤ 
začalo budovat nové hlavní mČsto Abuja. 

První dojmy naznačují velkoryse navrţené mČsto s vybudovanou sítí 
širokých silnic, ale jen s nČkolika budovami, vČtšinou nedokončenými. Centru 
vévodí Národní ekumenické centrum s katedrálou, Centrální mešita se čtyĜmi 
minarety, soudní dvĤr, banka a další veĜejné budovy. MČstu dominuje oblá 
skála Aso v zeleni. Matematické národní centrum sídlí v provizorní budovČ, 
nová se staví 60 km západnČ.  

V sobotu byl pro účastníky Workshopu uspoĜádán výlet. První zastávkou 
byl supermoderní hotel Sheraton ve tvaru dvou šikmých obytných blokĤ, 
které se nahoĜe sbíhaly a tvoĜily tak stín. Mezi bloky byly tropické rostliny a 
stromy. StČny byly ozdobeny dĜevoĜezbami, bazén lákal ke koupeli. Potom 
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jsme navštívili jezero na pitnou vodu nad mČstem. NČkteĜí účastníci si oblékli 
svĤj kroj: jednoduchý malovaný šat, ideální oblečení pro horké podnebí. Další 
zastávkou byly vodopády na Ĝece Guarara. Cestou naši pozornost upoutal 
Zuma rock - obrovský holý šedý skalní monolit 300 m vysoký, hladké svislé 
stČny ho činily nepĜístupným. Navštívili jsme také černošskou vesničku, kde 
lidé ještČ ţili v kulatých chatrčích z hlíny, s kuţelovitou stĜechou ze slámy. 

Protoţe byl advent, pĜi svých procházkách mČstem jsem narazil na 
evangelikální bohosluţby, které se konaly v otevĜeném prostoru jen 
s provizorní stĜechou. Nezapomenu, jak vpĜedu kazatel vyzýval vČĜící, aby se 
radovali, a oni všichni odpovídali, zpívali a tančili s plným nasazením, 
otevĜeným srdcem a nadšením, se kterým se u nás uţ nesetkáme. Zpívali i 
píseĖ „Tichá noc“, s mojí pĜedstavou zimního času ostĜe kontrastovalo úmorné 
vedro a pot Ĝinoucí se z tančících.  

Po Workshopu nám hostitel chtČl ukázat svĤj domov. Cesta autem byla 
zajímavá, včetnČ pĜejezdu veletoku Niger, bohuţel brzy byla tma. Tak jsem se 
podruhé dostal do Nsukky, za ten rok se zde skoro nic nezmČnilo, jen 
univerzita byla plná studentĤ, uţ se nestávkovalo.  

PĜed odletem jsem se ještČ zastavil v metropoli Lagosu. Centrum 

s mrakodrapy pĜipomíná americký „Manhattan“, zblízka je to kombinace obou 
kultur. PĜi odjezdu mne potkal nepĜíjemný záţitek. TaxikáĜ dostal zaplaceno a 
vezl mne na letištČ. Za rohem nás však zastavil voják se samopalem. Kdyţ 
jsme chvíli stáli, ptal jsem se Ĝidiče, co se dČje. Voják chtČl stovku dolarĤ – a 

já mČl právČ na zaplacení letištního poplatku. NaštČstí si po chvíli nČjak dal 
Ĝíct a já jsem se dostal na letištČ včas. Jinak jsem se ale v Nigérii setkal 
s milými lidmi. 

Jan FrancĤ 
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KULTURA 

Pozvánka na Pražský hrad aneb mČl Hus vousy? 

„Teto, umíš anglicky?“ otázala se mČ neteĜ, kdyţ jsem jí sdČlila, ţe pojedeme 
do Prahy. NepĜíjemný záţitek (zvlášĢ pro menší postavy) z davĤ turistĤ na 
Praţském hradČ z vás však rychle opadne, kdyţ vstoupíte do ztichlé prostory 
bývalých císaĜských koníren na ţel velice málo navštČvovanou výstavu UmČní 
české reformace. TémČĜ 120 vystavených exponátĤ si však klid a ticho 
zaslouţí. Po zkušenosti z nedĤstojných front pĜed kaţdým obrazem ve 
vídeĖské AlbertinČ se zde v tichu skloníme nad nejstarší, Klaudiánovou mapou 
Čech. NeteĜ ihned začne hledat jihočeská mČsta. Jsou zde nahoĜe – jak se 

dočítáme, v roce 151Ř nebylo ještČ ustáleno zobrazovat jih dole. Mapu 
doplĖuje satirická kresba vozu, taţeného dvČma koĖskými spĜeţeními na dvČ 
strany. Vozatajové se nemohou dohodnout. Jde o alegorii tehdejšího 
náboţenského rozdČlení Čech.  

Náš prĤvodce mČ vede k prvnímu vyobrazení Jana Husa. Jiţ v 30. letech 
15. století v Martinické bibli neznámý opisovatel nakreslil malinkou postavičku 
na hranici vedle ozdobné iniciály. Kreslil to tajnČ? Se strachem? Se 
škodolibostí? Vyobrazení Husa se našlo i pĜi restaurování gotického deskového 
oltáĜe z roku 14Ř6 v kostele v Roudníkách po odkrytí pĜemalby. Ta zachránila 
výjev pĜed zničením. Ve školních učebnicích jsme prohlíţeli (a ti šikovnČjší 
dokreslovali) asketický profil Mistra Jana Husa s ostrou bradkou od Broţíka či 
Švabinského. Tak by mČl podle pĜedstavy 1ř. století vypadat ten, kdo za víru 
poloţí ţivot. Nejstarší vyobrazení ukazují však Husa v daleko stĜízlivČjší, 
prosté, nenápadné podobČ. Vousy coby katolický knČz nemá. Ty byly typické 
aţ pro husity – táborské knČze. KĜivdili bychom ale Broţíkovi, ţe si tu bradku 
vybájil aţ on. Uţ na renesančním kachli je Hus podle dobové módy vousatý, s 
baretem. Tak i ve známém malostranském graduálu z let 156ř – 72, kde 

Viklef vykĜesává jiskry, Hus zapaluje svíčku a Luther nese pochodeĖ. Výstava 
zachycuje i začátek protireformace. Zející rána v RudolfovČ majestátu, který 
byl rozstĜiţen na znamení jeho neplatnosti, mluví za vše. 

Deník Metro komentoval výstavu pod titulkem „Praţský hrad obsadili 
husité“. Praţský hrad bohuţel neobsadili husité, ale turisté, a nám nezbývá, 
neţ po hodinČ a pĤl rozjímání nad postavičkami z graduálĤ, propletenými v 
notových osnovách, vmísit se opČt do mnohojazyčného davu. V této tlačenici 
mČ napadá pesimistická otázka, kdo a kam se o ten vĤz pĜetahuje dnes. 

Na plakátČ se dočteme, ţe výstava, otevĜená do 4. 4. 2010 dennČ od 10 
do 1Ř hodin, je hradním pĜíspČvkem k čtyĜsetletému výročí Majestátu 
Rudolfa II. o náboţenské svobodČ. Naším pĜíspČvkem by alespoĖ mohlo být, 
ţe ji navštívíme. A vyplatí se jet ve skupinČ!   

Marta Procházková 
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ZE STARŠOVSTVA 

Brno I 
Na první lednové schĤzi jsme nejprve probírali splnČné úkoly a urgovali ty 
dosud nesplnČné (napĜ. smyčka pro hĤĜe slyšící v Červeném kostele, nové 
ţidličky do dČtského klubu). PĜipravovali jsme koncept výroční zprávy a 
opakovanou volbu sestry faráĜky. Oba kazatelé byli uvolnČni na lednový 
faráĜský kurz v Praze. UčitelĤm nedČlní školy je tĜeba podČkovat za pĜípravu 
vánoční hry. S uspokojením jsme vyslechli zprávu o mČĜení, která potvrdila 
zlepšení akustické pohody v sále po letních opravách stropu. Na bĜezen se 
opČt pĜipravuje veĜejná schĤze staršovstva. Staršovstvo se také začalo 
zabývat otázkou koupČ nového sborového auta a schválilo umístČní 
informační mramorové desky na Červený kostel. Finanční komise dostala za 
úkol pĜipravit návrh rozpočtu na rok 2010. 

JiĜí Gruber   
 

Brno II 
I na začátku kalendáĜního roku bylo zapotĜebí vČnovat se pečlivČ 
hospodáĜským záleţitostem. Uţ na jaĜe má sbor pĜed sebou dĤkladnou opravu 
uliční fasády Blahoslavova domu – záleţí nám na vzhledu domu na 
frekventované ulici – a záleţí na tom, abychom skutečný stavební stav domu 
zachovávali v co nejlepší podobČ. Rozhovor o náplni činnosti a hospodaĜení 
stĜediska na BlaţkovČ se v hospodáĜské části jednání odehrál se zaujetím 
účastníkĤ a dĤkladnČ. Staršovstvo uzavĜelo pĜípravu návrhĤ kandidátĤ, které 
chce sboru doporučit k volbČ do staršovstva na pĜíští období. Sborové 
shromáţdČní je letos opČt pĜipravováno do dvou částí jednání, a to na 14. 
února a 14. bĜezna. PĜehled sborových, seniorátních a celocírkevních akcí 
zamýšlených pro první pololetí tohoto roku, jak jsme jej vzali na vČdomí, je 
rozsáhlý. 

Jaroslav Vítek 

 

Brno – Židenice 
První schĤze staršovstva v novém roce začala výjimečnČ o hodinu dĜíve, 
protoţe kromČ obvyklé agendy jsme mČli na programu také delší dobu 
plánovaný tématický rozhovor. Po projednání programu ve sboru pro 
následující mČsíce, doladČní pĜíprav na blíţící se instalaci druhé kazatelky 
sboru (24. 1.) a rozdČlení nedČlních sluţeb pro nejbliţší týdny jsme se 
zamýšleli nad otázkou, jak často a jak náleţitČ máme slavit VečeĜi PánČ. Bratr 
faráĜ si pĜipravil malý teologicko-historický úvod, načeţ se rozproudila čilá 
diskuze o tom, zda má být vysluhování VečeĜe PánČ vyhrazeno jen pro nČkolik 
pĜíleţitostí v církevním roce, nebo zda by se naopak mČlo stát bČţnou součástí 
nedČlních bohosluţeb. (V současné dobČ je v našem sboru VečeĜe PánČ 
vysluhována kromČ svátkĤ také kaţdou první nedČli v mČsíci.) Téma jsme 
nechali otevĜené a rozhodli jsme se o nČm v brzké dobČ uspoĜádat sborový 
rozhovor. 

L. Švanda 


